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PROTOKÓŁ nr XXXIV/2021 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 28 lipca 2021 r. w godzinach 1000 – 1215 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  

przy ul. Mickiewicza 1 oraz zdalnie za pośrednictwem środków  

porozumiewania się na odległość. 

 
Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

 

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski 

13. Kamil Lauryn 

14. Jacek Niedźwiedzki 

15. Adam Ołowniuk  

16. Wojciech Pająk 

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Jarosław Schabieński   

20. Sławomir Sieczkowski 

21. Andrzej Turowski 

22. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

1. Anna Ruszewska 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych 

jednostek organizacyjnych,   
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– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył XXXIV sesję Rady Miejskiej 

w Suwałkach, jednocześnie informując, że realizowana jest w sposób hybrydowy w Urzędzie 

Miejskim oraz w sposób zdalny za pośrednictwem środków porozumiewania się na odległość. 

W sali obrad znajdowały się wyłącznie osoby związane z zapewnieniem sprawnego przebiegu 

sesji oraz radni, którzy zdecydowali się na udział stacjonarny. 
 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłych na obrady: Czesława Renkiewicza – Prezydenta 

Miasta, Łukasza Kurzynę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka – Sekretarza 

Miasta, radnych Rady Miejskiej oraz pozostałe osoby, których udział w obradach jest 

wymagany. Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

Stwierdził, że na 23 radnych ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 20 radnych, w 

związku z powyższym istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Poinformował, że ewentualne problemy techniczne radni mogą zgłaszać podczas przebiegu 

posiedzenia do Biura Rady Miejskiej pod nr tel. 600 211 908 oraz że przesyłanie komunikatów 

jest także możliwe na FB grupie, którą obsługuje podczas sesji wiceprzewodniczący Rady 

Miejskiej, Jacek Niedźwiedzki. 

Następnie Zdzisław Przełomiec przybliżył zasady przebiegu sesji. 

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec przypomniał, że porządek obrad radni otrzymali wraz z materiałami  

i zawiadomieniem o zwołaniu sesji.  

 

Poinformował, że temat ujęty w planie pracy do rozpatrzenia tj. Sprawozdanie z działalności 

Komisji Rewizyjnej za pierwsze półrocze 2021 r. będzie przedmiotem obrad w miesiącu 

wrześniu br.  

 

Wniosków i uwag nie stwierdzono, wobec czego przyjęty został następujący porządek 

obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.  

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu nr XXXIII/2021 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 

30 czerwca 2021 roku. 



3 
 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 30 czerwca 2021 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy. (Krzysztofa Eugeniusza 

Pendereckiego) 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy Generała Stanisława 

Maczka. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Piaskowej w Suwałkach. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Suwałk ograniczonego 

ulicami: T. Kościuszki, A. Mickiewicza i rzeką Czarną Hańczą w Suwałkach. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego obszaru ograniczonego ulicami: Turkusową, 

Brylantową, Bursztynową oraz terenami zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I  

w Suwałkach. 

11. Informacja z działalności Parku Naukowo – Technologicznego Polska-Wschód  

w Suwałkach Sp. z o.o. w 2020 roku. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2021 rok.  

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata  2021-2040.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta 

Miasta Suwałk. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Agnieszki L. na działalność 

Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

16.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji formalnej grupy 

społecznej w sprawie zaprzestania segregacji sanitarnej – „Stop Segregacji Sanitarnej  

w Suwałkach”. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie nadania 

Regulaminu Straży Miejskiej w Suwałkach. 

18. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

19. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr XXXIII/2021 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 

30 czerwca 2021 roku.    

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że zgodnie z § 46 Statutu Miasta Suwałk protokół obrad  

z XXXIII sesji został sporządzony i wyłożony do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej.  

Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niż w dniu roboczym 

poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu  

27 lipca 2021 r.  
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W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokół nr XXXIII/2021 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach został 

przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 30 czerwca 2021 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec poinformował, że powyższą informację radni otrzymali w materiałach 

sesyjnych. Zapytał, czy są uwagi i pytania w tym zakresie.      

 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk                               

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 30 czerwca 2021 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych.  

 

Tadeusz Czerwiecki powiedział, że na przełomie kwietnia i maja została przeprowadzona 

kontrola w boksach śmietnikowych należących do budynków wielorodzinnych. Wykazała ona, 

że selekcja nie jest w nich prowadzona w sposób prawidłowy, po czym zarządcy budynków 

wielorodzinnych otrzymali pisma ze strony Urzędu Miasta, z zaleceniem, aby przeciwdziałać 

temu zjawisku.  

Następnie powiedział, że w ostatnim czasie, w Parku Naukowo-Technologicznym odbyło się 

spotkanie na temat selekcjonowania śmieci, podczas którego przedstawiciele firmy, która jest 

zarejestrowana w PNT, przedstawili gminę z województwa pomorskiego, w której wprowadzili 

system do selekcyjnego odbioru śmieci. Poziom skuteczności tego systemu to ponad 90%. 

Radny zaznaczył, że temat jest bardzo interesujący, ale aby system wprowadzić, potrzebna jest 

współpraca Miasta i firmy wywożącej śmieci a na spotkaniu w Parku nie było żadnego z 

przedstawicieli Urzędu Miejskiego. Zaznaczył, że jeśli nic nie będzie robione w kierunku 

poprawy segregacji odpadów, to w końcu opłaty za wywóz śmieci wzrosną dwukrotnie a – jak 

powiedział – na pewno nikt tego nie chce. Poprosił Prezydenta, aby włączył się w temat, aby 

spróbować zaradzić problemowi. Wspomniał, że przedstawiony na spotkaniu w Parku, system 

pozwala identyfikować osoby, które źle segregują śmieci. Zaznaczył, że na pewno trzeba by 

było pozyskać na wprowadzenie takiego systemu środki pomocowe, ale Suwałki byłyby 

prekursorem takich działań w całej Polsce.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że 9 sierpnia wypada 30. rocznica powstania Galerii Chłodna 

20. Zapytał, jakie są plany obchodów tego wydarzenia? 

 

Jarosław Schabieński powiedział, że trzy lata temu składał interpelację w sprawie oświetlenia 
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na ul. Reja. Powiedział, że cieszy się, że inwestycja jest realizowana, ale poprosił przy tym, 

żeby prace przyspieszyć i zakończyć je przed jesienią.  

Następnie zapytał, czy sprawa Bursy Szkolnej jest już sfinalizowana? Bo – jak zaznaczył – jest 

ona istotna dla młodych ludzi.  

 

Jacek Niedźwiedzki zapytał o Agencję Rozwoju Regionalnego „Ares”, ponieważ – jak 

powiedział – pojawiają się niepokojące informacje na temat usunięcia przedstawiciela Miasta 

z Rady Nadzorczej Agencji „Ares”, w której Miasto ma udziały.  

 

Adam Ołowniuk odniósł się do systemu rowerów miejskich Suwer. Jak powiedział, system 

cieszy się dużym zainteresowaniem, ale jednocześnie zdarzają się akty wandalizmu. Poprosił o 

przeanalizowanie - aby chociaż na próbę, lekko zadaszyć kilka wiat i zainstalować przy nich 

kamery, aby zmniejszyć efekty wandalizmu i niszczenia sprzętu. Powiedział, że pomoże to 

również wydłużyć użyteczność rowerów.  

 

Karol Korneluk zapytał o Suwalski Słownik Biograficzny – podkreślił, że miał on być gotowy 

już dawno a tymczasem nadal go nie ma. Zapytał, skąd takie opóźnienie, jaki budżet był 

przewidziany na realizację tego projektu, ile już pieniędzy zostało wydanych i czy są plany 

przekazania kolejnych środków na ten cel? Zapytał również, kiedy można się spodziewać 

gotowego dzieła?  

Kolejną poruszoną kwestią był Suwalski Budżet Obywatelski. Radny zapytał, dlaczego po 

zakończonej weryfikacji wniosków, dużo z nich zostało odrzuconych. Wspomniał też, że w 

przyszłym roku zmienią się zasady funkcjonowania SBO i zapytał o niezakończone jeszcze 

projekty z lat poprzednich, głównie – na jakim etapie jest budowa/projektowanie budowy hali 

pneumatycznej przy Szkole Podstawowej nr 6? 

 

Jarosław Józef Kowalewski zapytał, czy Miasto przygotowuje się do ewentualnej, 4 fali 

pandemii? Jak wspomniał, na świecie, w Europie  odnotowuje się wzrosty, zbliża się rok 

szkolny – czy w związku z tym Miasto planuje jakieś działania, jeśli sytuacja pandemiczna 

zmieniłaby się na niekorzyść?  

 

 

Ad pkt. 6 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy. (Krzysztofa Eugeniusza 

Pendereckiego). 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 7 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9  do protokołu. 
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W wyniku głosowania („za”– 21 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/454/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie nadania nazwy ulicy (Krzysztofa Eugeniusza Pendereckiego). 

– stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 7 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy Generała Stanisława 

Maczka. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

Powiedział przy okazji, że gen. Maczek to jedyny polski generał, który nie przegrał żadnej 

bitwy.  

 

Zdzisław Przełomiec otworzył dyskusję. 

 

Jarosław Schabieński powiedział, że po wojnie gen. Maczek został przez komunistów 

pozbawiony polskiego obywatelstwa.  

 

Więcej uwag i wniosków nie zgłoszono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 22 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/455/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie nadania nazwy ulicy Generała Stanisława Maczka. 

– stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 8 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Piaskowej w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 



7 
 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej  przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 17 do protokołu.     
  

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 22 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/456/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego rejonu ulicy 

Piaskowej w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Suwałk ograniczonego 

ulicami: T. Kościuszki, A. Mickiewicza i rzeką Czarną Hańczą w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej  przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 21 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/457/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie zmiany uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta Suwałk ograniczonego ulicami: T. Kościuszki, A. Mickiewicza i 

rzeką Czarną Hańczą w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego obszaru ograniczonego ulicami: Turkusową, 

Brylantową, Bursztynową oraz terenami zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I  

w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 22 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/458/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru ograniczonego ulicami: Turkusową, Brylantową, Bursztynową 

oraz terenami zabudowanymi wzdłuż ulicy Dubowo I w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 11 

Informacja z działalności Parku Naukowo – Technologicznego Polska-Wschód  

w Suwałkach Sp. z o.o. w 2020 roku. – stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady poinformował, że Informacja z działalności Parku Naukowo – 

Technologicznego Polska-Wschód w Suwałkach Sp. z o.o. w 2020 roku była przedmiotem 

posiedzenia: Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 21 lipca br. oraz Komisji 

Finansowo-Budżetowej w dniu 22 lipca br. Członkowie Komisji nie wnieśli uwag  

do przedłożonego materiału.  

 

Poinformował, że w razie pytań i wątpliwości, na sali jest obecny Dariusz Bogdan – Prezes 

Parku Naukowo – Technologicznego Polska-Wschód w Suwałkach Sp. z o.o.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja z działalności Parku Naukowo – 

Technologicznego Polska-Wschód w Suwałkach Sp. z o.o., została przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2021 rok.  
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej  przedstawił opinię 

Komisji – stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 13 radnych; „przeciw” – 7 radnych; 1 osoba wstrzymała się 

od głosu) uchwała, wraz z autopoprawkami, została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/459/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2021 rok. 

– stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2021-2040.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

załącznik nr 34 do protokołu.  

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej  przedstawił opinię 

Komisji – stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za” – 13 radnych; „przeciw” – 7 radnych; 2 osoby wstrzymały się 

od głosu) uchwała, wraz z autopoprawkami, została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/460/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki na lata   

2021-2040. – stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta 

Miasta Suwałk. 
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Kamil Klimek  – przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 38 do protokołu.  

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”–  14 radnych; 8 osób wstrzymało się od głosu) uchwała została 

przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/461/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Prezydenta Miasta Suwałk. 

– uchwała stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Agnieszki L.  

na działalność Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

 

Kamil Klimek  – przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji   przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 41 do protokołu.  

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”–  20 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/462/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi Agnieszki L. na działalność Dyrektora Miejskiego 

Ośrodka Pomocy Rodzinie w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nieuwzględnienia petycji formalnej grupy 

społecznej w sprawie zaprzestania segregacji sanitarnej – „Stop Segregacji Sanitarnej  

w Suwałkach”. 

 

Kamil Klimek  – przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji   przedstawił opinię 

Komisji – załącznik nr 44 do protokołu.  

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 
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W wyniku głosowania („za”–  18 radnych; 3 osoby wstrzymały się od głosu) uchwała została 

przyjęta. 

Uchwała nr XXXIV/463/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie nieuwzględnienia petycji formalnej grupy społecznej w sprawie zaprzestania 

segregacji sanitarnej – „Stop Segregacji Sanitarnej w Suwałkach”. 

– stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie nadania 

Regulaminu Straży Miejskiej w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały –

załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – załącznik nr 48 do protokołu.  

 

Uwag nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

W wyniku głosowania („za”– 21 radnych) uchwała została przyjęta. 

 

Uchwała nr XXXIV/464/2021 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 lipca 2021 r. 

w sprawie uchylenia uchwały w sprawie nadania Regulaminu Straży Miejskiej w 

Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

 

Imienne karty do głosowania radnych Rady Miejskiej na XXXIV sesji Rady Miejskiej  

w Suwałkach w dniu 28 lipca 2021 r. 

 

1. Bogdan Bezdziecki – stanowi załącznik nr 51 do protokołu 

2. Sylwester Cimochowski – stanowi załącznik nr 52 do protokołu 

3. Tadeusz Czerwiecki – stanowi załącznik nr 53 do protokołu 

4. Zbigniew Roman De-Mezer – stanowi załącznik nr 54 do protokołu 

5. Anna Maria Gawlińska – stanowi załącznik nr 55 do protokołu 

6. Krystyna Gwiazdowska – stanowi załącznik nr 56 do protokołu 

7. Jacek Juszkiewicz – stanowi załącznik nr 57 do protokołu 

8. Mariola Brygida Karpińska – stanowi załącznik nr 58 do protokołu  

9. Kamil Klimek – stanowi załącznik nr 59 do protokołu 
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10. Karol Korneluk – stanowi załącznik nr 60 do protokołu 

11. Jarosław Józef Kowalewski – stanowi załącznik nr 61 do protokołu 

12. Stanisław Kulikowski – stanowi załącznik nr 62 do protokołu 

13. Kamil Lauryn – stanowi załącznik nr 63 do protokołu 

14. Jacek Niedźwiedzki – stanowi załącznik nr 64 do protokołu 

15. Adam Ołowniuk – stanowi załącznik nr 65 do protokołu  

16. Wojciech Pająk – stanowi załącznik nr 66 do protokołu 

17. Zdzisław Przełomiec – stanowi załącznik nr 67 do protokołu 

18. Jacek Roszkowski – stanowi załącznik nr 68 do protokołu 

19. Anna Ruszewska – nieobecna 

20. Jarosław Schabieński – stanowi załącznik nr 69 do protokołu 

21. Sławomir Sieczkowski – stanowi załącznik nr 70 do protokołu 

22. Andrzej Turowski – stanowi załącznik nr 71 do protokołu 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman – stanowi załącznik nr 72 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 18 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do wypowiedzi Tadeusza 

Czerwieckiego, dotyczącej przeprowadzanych kontroli w zakresie utrzymania porządku, czystości 

w wiatach śmietnikowych należących do zabudowy wielorodzinnej i o spotkaniu, które odbyło się 

w Parku Naukowo-Technologicznym. Powiedział, że rozmawiał z przedstawicielem firmy, o której 

wspominał Tadeusz Czerwiecki i posiada materiały o proponowanych przez nią systemach.   

Nawiązując do tematu, powiedział, że wiosną wydał polecenie dla Zarządu Budynków 

Mieszkalnych, żeby w ramach pilotażu wprowadzić karty chip służące do otwierania/zamykania 

wiat śmietnikowych oraz zainstalować w wiacie kamerę. ZBM wdrożył takie rozwiązanie i wynik 

jest pozytywny. Zaznaczył, że system jest podobny do tego, który proponuje firma z Parku 

Naukowo-Technologicznego. Powiedział, że warto się zastanowić, jak poprawić segregację 

odpadów oraz utrzymanie porządku na terenie wiat śmietnikowych. Zaznaczył, że proponowane 

rozwiązanie nie jest odkrywcze i że te systemy na pewno porządkują sprawy związane z segregacją 

odpadów, ale są drogie. Firma z PNT zaproponowała np. śmietniki podziemne, ale to są – jak 

powiedział Prezydent Czesław Renkiewicz – ogromne inwestycje. 

Wspomniał, że firma zaproponowała również podobne rozwiązania, ale w śmietnikach naziemnych 

– a rzecz polega na tym, że każdy mieszkaniec jest zaopatrzony w kody kreskowe i worki. Na worek 

nakleja kod kreskowy, który jest sczytywany przez specjalny czytnik. W związku z tym potrzebne 

są również kioski, z których mieszkańcy pobieraliby te kody kreskowe. Dodał również, że 

systemem ktoś musi zarządzać/lub trzeba zakupić system do zarządzania – jest to cała procedura, 

która wiąże się z dużymi kosztami.  

Podkreślił jednocześnie, że o takich rozwiązaniach trzeba rozmawiać i że wcześniej czy później 

nikogo to nie ominie, bo w każdą dziedzinę wkracza cyfryzacja, automatyzacja, robotyzacja. Co do 

oferty firmy z PNT, powiedział, że warto podyskutować, ale zaznaczył raz jeszcze, że zarówno 

przygotowanie systemu, jak i zarządzanie nim to kosztowna sprawa. Wspomniał również, że do 

takich rozwiązań mieszkańców trzeba przygotować.  



13 
 

 

W nawiązaniu do pytanie, które zadał Jacek Roszkowski, odnośnie obchodów 30-lecia Galerii 

Chłodna 20, Prezydent Miasta Suwałk wskazał, że odpowiedzi na nie udzieli Alicja Andrulewicz 

– Dyrektor Suwalskiego Ośrodka Kultury.   

 

Następnie Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do problemu zgłoszonego 

przez Jarosława Schabieńskiego, dotyczącego oświetlenia na ul. Reja. Powiedział, że Generalna 

Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad nie poszła Miastu na rękę i nie wykonała oświetlenia w 

ramach budowy suwalskiej obwodnicy. Jak powiedział, nie tylko ta sprawa, ale też inne sugestie 

nie zostały wtedy uwzględnione a teraz Miasto musi wykonać oświetlenie we własnym zakresie. 

Jednocześnie zapewnił, że do 15 sierpnia br. oświetlenie będzie już gotowe. 

Jeśli chodzi o Bursę Szkolną, Czesław Renkiewicz podsumował, że - raz radny wyraża troskę o 

dzieci, a jeśli jest głosowanie za przekazaniem pieniędzy na Bursę, jest przeciwny. Zapytał, czy w 

takim razie Radny jest „za” Bursą czy „przeciw” niej?  

Powiedział następnie, że odbyło się już spotkanie z Rektor Państwowej Wyższej Szkoły 

Zawodowej w Suwałkach i sprawa jest uregulowana a umowa zostanie podpisana w dniu 

29.07.2021 r. Jak zaznaczył – trzeba było poczekać na sesję Rady Miejskiej – aby, dzięki podjętej 

uchwale, mieć zabezpieczone pieniądze na ten cel. Powiedział, że teraz trzeba się zająć procedurą, 

która zmierza do tego, żeby Bursa była zapełniona.  

 

Następnie odniósł się do sprawy poruszonej przez Jacka Niedźwiedzkiego, dotyczącej Agencji 

Rozwoju Regionalnego „Ares” SA. Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk nadmienił,  

że sytuacja jest dynamiczna i od dłuższego czasu przedstawiciele miasta odnoszą wrażenie, że – 

jak powiedział Prezydent – „główny inwestor nie chce nas w tej spółce”. Prezydent zaznaczył, że 

dowiedział się od Marszałka Województwa Podlaskiego, że są inne plany do „Aresu” i w związku 

z tym, dobrze by było, aby „Ares” miał jednego właściciela a nie kilku akcjonariuszy. Ze 

wspomnianej rozmowy – jak powiedział Czesław Renkiewicz – wynikało, że są plany związane z 

zasileniem finansowym spółki. Wspomniał przy tym o sytuacji, kiedy trzeba było fizycznie 

przekazać akcję do dematerializacji a okazało się, że władze miasta jej nie posiadają. Jak powiedział 

- nikt nie mógł udowodnić, czy akcja była kiedykolwiek wydana, dlatego też w końcu doszło do 

ugody sądowej, w wyniku której duplikaty akcji zostały wydane i w ten sposób Miasto jeszcze jest 

akcjonariuszem. Zapowiedział, że jeżeli jest taka wola ze strony władz Województwa Podlaskiego, 

najlepiej aby przedstawiły to na piśmie a jego zdaniem Miasto niekoniecznie musi być w tej spółce.  

Następnie powiedział, że zgodnie ze statutem Miasto Suwałki miało swojego przedstawiciela w 

Radzie Nadzorczej „Aresu”. Na ostatnim walnym zgromadzeniu akcjonariuszy, doszło do zmiany 

statutu, w związku z czym – jak powiedział Prezydent – przedstawiciela władz miasta zaraz nie 

będzie w tej Radzie Nadzorczej. Wobec tego zapadła decyzja, że Prezydent skieruje pismo do 

Zarządu Województwa Podlaskiego z pytaniem, jakie są cele i zamiary, aby sprawę wyjaśnić, bo 

trwa ona już kilka miesięcy. Jak zaznaczył Prezydent, jeżeli byłaby chęć przejęcia akcji przez 

Województwo Podlaskie, to przedstawi Radzie Miejskiej w Suwałkach taki wniosek Zarządu 

Województwa i to ona podejmie odpowiednią uchwałą decyzję o ewentualnym zbyciu akcji.   

 

W kwestii zgłoszonej przez Adama Ołowniuka dotyczącej Suwera, Czesław Renkiewicz - 

Prezydent Miasta powiedział, że jest mile zaskoczony tym, jak dobrze przyjął się pomysł rowerów 
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miejskich. Zaznaczył, że przy tak dużej liczbie wypożyczeń, dochodzi do aktów wandalizmu, 

zniszczeń i uszkodzeń, jednak firma, która jest operatorem analizuje wszystko i jest w stanie ustalić, 

kto był ostatnim użytkownikiem danego roweru. Firma będzie próbowała docierać do tych osób i 

obciążać je kosztami naprawy.  

Co do propozycji zadaszenia, Czesław Renkiewicz, powiedział, że rowery będą stały na stacjach 

tylko do końca października, później będą zabrane, a z tego względu nie ma sensu budowa 

zadaszeń, bo są to też koszty. Okamerowanie – jak powiedział Prezydent – również nie ma sensu, 

bo do uszkodzeń dochodzi nie na stacjach bazowych, ale gdzieś dalej. Kamery musiałyby być więc 

na każdym rowerze.  

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk dodał, że zostanie przedstawiony materiał, 

jak wygląda kwestia działania Suwera przez pełen miesiąc (lipiec). Nagłośniona będzie również 

kwestia kar, liczba aktów wandalizmu, do których doszło oraz ilu sprawców zostało 

identyfikowanych i jakie nałożono na nich kary. Ma to – jak zaznaczył Łukasz Kurzyna – wywrzeć 

większą presję na osobach korzystających z systemu rowerów oraz podnieść świadomość, że 

podmiot zarządzający jest w stanie identyfikować osoby wypożyczające sprzęt i egzekwować od 

nich należność za dokonane zniszczenia.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się następnie do pytania zadanego przez Karola 

Korneluka dotyczącego Suwalskiego Słownika Biograficznego. Powiedział, że odpowiedzi w tej 

sprawie udzieli Jerzy Brzozowski – Dyrektor Muzeum Okręgowego w Suwałkach. Zaznaczył przy 

tym, że w Muzeum trwa kontrola dotycząca finansowania wskazanej publikacji. Powiedział, że 

kwota początkowa zakładała wydanie 600 nazwisk a – jak się okazuje – tych nazwisk jest o 150 

mniej, pieniądze natomiast zostały przekazane na pierwotnie zakładaną liczbę. Zaznaczył, że czeka 

na ostateczne sprawozdanie i wnioski z przeprowadzonej kontroli.  

Nawiązał również do tematu Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego. Przyznał, że budżet w obecnej 

postaci jest po raz ostatni, zgodnie z sugestiami organu nadzoru, czyli Podlaskiego Urzędu 

Wojewódzkiego. Przyszłoroczny SBO będzie wyglądał inaczej. Jak powiedział Prezydent, w 

tegorocznej edycji wniosków było dużo, ale – jak zawsze – są określone, w uchwale Rady 

Miejskiej, wymagania, które te wnioski muszą spełnić. Podkreślił również, że zawsze, swoim 

zarządzeniem, powołuje 19-osobowy zespół, do którego zaprasza radnych, urzędników, 

przedstawicieli organizacji pozarządowych. Powiedział, że w posiedzeniach zespołu brała udział 

średnio połowa członków. Efekt pracy zespołu jest taki, że wniosków odrzuconych z przyczyn 

formalnych jest dużo. Wspomniał, że na stronie internetowej widnieje uzupełniona informacja, 

odnośnie wniosków i trybu odwołania. Zachęcił, aby wnioskodawcy, których wnioski zostały 

odrzucone skorzystały z tej instytucji odwołania. Jak zaznaczył, zgodnie z uchwałą Rady Miejskiej, 

odwołania rozpatruje Prezydent Miasta Suwałk i w ten sposób podejmuje ostateczną decyzję.   

 

Kolejno Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do tematu budowy hali 

pneumatycznej przy Szkole Podstawowej nr 6. Zaznaczył, że jest problem z uzyskaniem 

pozytywnej opinii Państwowej Straży Pożarnej oraz że podpisał pełnomocnictwo dla firmy 

Panorama, która wygrała przetarg na opracowanie dokumentacji, która będzie jeszcze – na 

podstawie tego pełnomocnictwa – próbowała uzyskać opinię pozytywną. Prezydent powiedział, że 

nawet jeśli się to uda, to jeszcze długa droga do budowy hali, ponieważ trzeba również dopełnić 



15 
 

innych formalności – wystąpić do ministerstwa o odstępstwo od tych warunków technicznych, bo 

nie są tam zachowane kwestie odległości. Zaznaczył, że ostateczny finał tych starań poznamy za 

kilka miesięcy. 

 

Następnie Czesław Renkiewicz przeszedł do pytania Jarosława Kowalewskiego, odnośnie 4 fali 

pandemii. Jak powiedział, Miasto ma zgromadzone pewne zasoby, jeśli chodzi o środki dezynfekcji 

i środki ochrony osobistej; są wypracowane odpowiednie procedury; zakupiony sprzęt do pracy i 

nauki zdalnej. Jak zaznaczył Prezydent, trzy fale są już za nami, więc nie trzeba się już uczyć od 

nowa, ale wyraził przy tym nadzieję, że 4 fala nie nadejdzie. Nawiązał również do tego, że w 

Suwałkach dwie dawki szczepień przyjęło ok. 37% mieszkańców miasta, co nie jest dobrym 

wynikiem. Powiedział, że apelują do reszty mieszkańców, zachęcają do szczepień. Być może 

podczas np. Jarmarku Kamedulskiego zostanie zorganizowany mobilny punkt szczepień.  

Jako samorząd lokalny czekają na wskazówki ze strony rządu, Wojewody Podlaskiego, jak 

suwalski samorząd ma się do tego przygotować.  

 

Alicja Andrulewicz – Dyrektor Suwalskiego Ośrodka Kultury odniosła się do pytania 

dotyczącego obchodów Galerii Chłodna 20. Jak powiedziała, za rok założenia przyjmuje się, 1991, 

co oznacza, że 2021 jest rzeczywiście rokiem jubileuszowym. Przypomniała, że w 14.02.2020 roku, 

kiedy otwierali budynek dawnego Regionalnego Ośrodka Kultury i Sztuki po rewitalizacji i 

remoncie, wspomnieli o tym, że właśnie Galeria, w czasie wernisażu, który był przeglądem 

twórczym suwalskich artystów, zbliżając się do jubileuszu 30-lecia przeszła – jak powiedział Alicja 

Andrulewicz – znakomity lifting i jest miejscem, które zasługiwało na remont, wyposażenie. Po 

kilku wystawach, artyści podkreślają, że prace zupełnie inaczej się prezentują.  

Jak zaznaczyła – w sierpniu nie był planowany wernisaż a jubileusz, podsumowanie historii Galerii 

Chłodna 20 będzie, w tym roku, podczas ostatniej wystawy. 

Alicja Andrulewicz podkreśliła, że w 2020 r. po prezentacji wystawy suwalskich twórców, 

pokazane zostały również prace Jerzego Malinowskiego – artysty związanego z ziemią suwalską, 

z okazji 40-lecia jego pracy twórczej. Później była wystawa ponad 60 prac Władysława 

Niewęgłowskiego, następnie wystawa i wernisaż Jana Lebensteina. Do końca roku są zaplanowane 

jeszcze dwie wystawy i trzecia w rezerwie.  

Jak powiedziała, jubileusz Galerii Chłodna 20, na pewno zostanie podkreślony wystawą, filmem 

prezentującym historię wspomnianej galerii. Powiedziała również, że warto go również podkreślić 

prezentacją twórców z regionu, bo z tego ta galeria jest znana oraz wystawami wybitnych twórców 

o renomie ogólnopolskiej i światowej. Mury tej Galerii są przesiąknięte sztuką a wystawy, 

wernisaże z roku ubiegłego i obecnego są – jak zaznaczyła Alicja Andrulewicz – podkreśleniem 

dorobku twórczego tego miejsca. Wyraziła przy tym nadzieję, wszyscy spotkają się w końcówce 

roku w Galerii Sztuki Chłodna 20, po to żeby uczcić twórców i odbiorców oraz podziwiać sztukę i 

pracę artystów. Zaznaczyła następnie, że okres letni, sierpień i pandemia nie służą obchodom tego 

typu jubileuszy.  

Odniosła się również, do planowanych wystaw - powiedziała, że trwają rozmowy z Edwardem 

Dwurnikiem, pokazaniem swoich prac jest zainteresowana również Julita Malinowska, Benedykt 

Kroplewski i inni. Przypomniała, że na wakacje była zaplanowana wystawa Marka Freudenreicha, 

ale ze względu na pandemię i wiek artysty, nie zdążył on z przygotowaniem wystawy. Jest za to 

wystawa Lecha Kowalczyka, która cieszy się bardzo dużym zainteresowaniem.  
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Jerzy Brzozowski – Dyrektor Muzeum Okręgowego w Suwałkach w nawiązaniu do pytań 

zadanych przez Karola Korneluka, powiedział, że z budżetu Miasta na Suwalski Słownik 

Biograficzny, w latach 2018-2020 przeznaczono 230.101,82 tys. zł. zgodnie z planem. Powiedział, 

że do dokończenia publikacji nie są już potrzebne żadne środki z budżetu Miasta.  

Następnie odniósł się do pytania na temat terminu zakończenia publikacji. Jak powiedział, prace 

redakcyjne przedłużyły się z wielu powodów, które wielokrotnie już tłumaczył. Dodał, że wzorują 

się niemal w 100% na Polskim Słowniku Biograficznym i – jak powiedział – przy tamtym 

wydawnictwie pracuje kilkadziesiąt osób a przy suwalskim dziele – 5 osób. Nawiązał również do 

tego, że – o ile – pracownicy Muzeum Okręgowego mają duże doświadczenie wydawnicze i 

placówka jest wydawcą ponad stu cenionych wydawnictw – o tyle – nie mają doświadczenia przy 

tego typu pracy.  

Nadmienił, że prace redakcyjne zostały zakończone na początku tego tygodnia, w dniu 29.07.2021 

r. zbiera się kolegium redakcyjne. Cały materiał jest w obróbce technicznej, zostanie już wstępnie 

„złamany”. Jeśli kolegium redakcyjne zatwierdzi do druku całość słownika, to będzie on 

przekazany do drukarni. Z rozmów z drukarnią wynika, że wydruk całości potrwa 2 tygodnie.  

W połowie sierpnia Suwalski Słownik Biograficzny będzie już dostępny dla wszystkich chętnych.  

 

Jarosław Schabieński nawiązał do wypowiedzi Czesława Renkiewicza odnośnie Bursy Szkolnej. 

Jak powiedział – to, że zabiera w tej sprawie głos wynika z troski o młodzież. Przypomniał, że już 

kilka miesięcy temu radni przyjęli uchwałę o przeniesieniu Bursy do Zespołu Szkół nr 4 i wtedy 

było zapewnienie, że wszystko jest załatwione a okazuje się, że tak nie było. Stąd – jak zaznaczył 

radny – właśnie wynikają pytania, pewien niepokój i brak zaufania. Wspomniał również, że 

budynek, w którym mieści się Bursa, został przekazany uczelni przez Miasto i można odnieść 

wrażenie, że wtedy nie zabezpieczono właściwie interesów Miasta i młodzieży.  

 

Tadeusz Czerwiecki w nawiązaniu do wypowiedzi Czesława Renkiewicza, odnośnie segregacji 

śmieci w Suwałkach, powiedział, że rzeczywiście ZBM wprowadził w jednej wiacie rozwiązanie 

z kartą chip. Jednak efekt jest taki, że w bliskiej odległości jest śmietnik należący do Suwalskiej 

Spółdzielni Mieszkaniowej i są w nim góry śmieci, bo jak ktoś nie ma chipa, niesie śmieci właśnie 

tam. Następnie powiedział, że kilka lat temu zastosowali, jako Międzyzakładowa Spółdzielnia 

Mieszkaniowa, podobny system na całych osiedlach. System funkcjonował sprawnie przez kilka 

dni. Skutek był taki, że śmieci były wszędzie, tylko nie w śmietnikach a zamki w wiatach były 

zniszczone. Przyznał, że system, który ma ZBM jest fajny, ale gdyby pójść sprawdzić, jak przebiega 

segregacja, okazałoby się, że w pojemnikach np. na papier są śmieci zmieszane. Wskazał, że 

właśnie system identyfikacji konkretnych osób pozwoliłby w dużym stopniu wyeliminować 

nieprawidłowo prowadzoną segregację odpadów. Zaznaczył, że w swojej wypowiedzi Prezydent 

podał najdroższe, proponowane rozwiązanie – 360 tys. zł za śmietnik podziemny, ale radny 

wspomniał, że adaptacja istniejących śmietników to jest cena ok. 10 razy mniejsza i taki wydatek 

można „udźwignąć”. Podkreślił jednak, że takim systemem musi kierować i zarządzać Miasto, bo 

zarządca nieruchomości nie jest w stanie. Wspomniał również, że nikomu nie zależy chyba na tym, 

aby organizować kontrole i karać mieszkańców.  

Poprosił raz jeszcze, aby pochylić się nad tematem, ponieważ przed takimi rozwiązaniami nie da 

się uciec i trzeba je wdrożyć. Zaznaczył, że niekoniecznie trzeba podejmować współpracę z firmą 
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z Parku Naukowo-Technologicznego. 

 

Łukasz Kurzyna – Zastępca Prezydenta Suwałk powiedział, że odbiera wystąpienie Tadeusza 

Czerwieckiego, jako pewną ucieczkę od odpowiedzialności, bo jako zarządca spółdzielni, 

nieruchomości to głównie na nim ciąży właściwe zorganizowanie na swoim terenie segregacji 

odpadów. To on składa deklaracje czy mieszkańcy segregują śmieci czy nie i – jak powiedział – od 

tej odpowiedzialności zarządcy nieruchomości, nie mogą uciekać.  

Następnie Łukasz Kurzyna odwołał się do ubiegłorocznego spotkania, które odbył z zarządami 

wspólnot, w tym prezesami spółdzielni mieszkaniowych. Jak podkreślił sygnalizował wtedy, że 

trzeba podjąć działania zmierzające do poprawy segregacji odpadów w zabudowie wielorodzinnej, 

bo o ile mieszkańcy zabudowy jednorodzinnej segregują śmieci na przyzwoitym poziomie, o tyle 

w zabudowie wielolokalowej jest z tym źle. Powiedział, że teoria jest taka, że zarządcy składają 

deklaracje, z których wynika, że odpady są segregowane a faktycznie tak nie jest. Natomiast 

zarządy spółdzielni nic z tym problemem nie robią.  

Zgodził się z tym, że należy podjąć wspólne działania, aby ten system poprawić i jednocześnie 

powiedział, że ze strony zarządców nieruchomości nie padły żadne propozycje w tym zakresie. 

Nawiązał również do kosztów, jakie trzeba by ponieść w związku z wprowadzeniem systemu – 

zaznaczył, że niezależnie, jaka by to była kwota, zostanie ona wliczona do kosztów całego systemu 

i tak, czy inaczej poniosą ją mieszkańcy w opłacie śmieciowej.  

Łukasz Kurzyna powiedział, że zarządcom nieruchomości jest na rękę sytuacja, aby to na Miasto i 

Radę Miejską spadła odpowiedzialność za podwyżki opłat za wywóz śmieci. Rada Miejska 

musiałaby bowiem podjąć odpowiednia uchwałę w tej sprawie a zarządy spółdzielni – jak 

podkreślił – ograniczą się do wysyłania pism do mieszkańców z informacją, że Miasto domaga się 

segregacji i grozi kontrolami.  

Zaznaczył również, że według niego, bez znaczących środków zewnętrznych, samorządu nie 

będzie stać na takie rozwiązania, nawet w najtańszym wariancie, bo to są koszty milionowe.  

Powiedział, że cieszy się z tego co usłyszał, mianowicie, że spółdzielnie będą inwestować w 

rozwiązania, bo jeszcze niedawno słyszał, że to są zbyt kosztowne sprawy, aby spółdzielnie było 

na nie stać.  Łukasz Kurzyna zaznaczył, że w końcu widzi zrozumienie, że od problemu się nie 

ucieknie i że przy rozwiązywaniu tych kwestii będą musiały partycypować również zarządy 

spółdzielni mieszkaniowych i wspólnot wielolokalowych. Przyznał, że problem jest spory. Jak 

powiedział – sytuacja wygląda tak, że ustawa narzuca nowy sposób liczenia poziomu recyklingu a 

z drugiej strony nie ma aktu wykonawczego, który by precyzował, jak te wartości wagowe trzeba 

liczyć, nie ma wzoru liczenia, ani rozporządzenia w tej sprawie już od ponad roku. A to – jak 

podkreślił – bardzo istotna sprawa dla wszystkich samorządów w Polsce, czy będą musiały, za rok 

2021, płacić kary czy nie.  

Powiedział również, że wymagane poziomy recyklingu będą z każdym rokiem rosły, dlatego 

istotne jest zintensyfikowanie działań związanych z poprawą segregacji odpadów przez 

mieszkańców. Zaznaczył, że trzeba wyrabiać nawyki segregacji, ponieważ jest to w interesie 

każdego mieszkańca.  

Dodał również, że samorządy czekają na rozporządzenie ministra środowiska, bo obecnie sprawa 

obliczania poziomów recyklingu jest wielką niewiadomą.  

 

Tadeusz Czerwiecki podkreślił, że może się wypowiedzieć tylko w imieniu Międzyzakładowej 
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Spółdzielni Mieszkaniowej. Powiedział, że są w stanie podołać adaptacji wiat śmietnikowych na 

potrzeby systemu, jednak zarządzać powinno nim Miasto oraz że powinien to być system 

umożliwiający indywidualną identyfikację osób wrzucających śmieci – bo tylko to mam sens.  

Przypomniał również o prośbie skierowanej do Prezydenta Miasta Suwałk, dotyczącej 

wprowadzenia zmian w Regulaminie utrzymania porządku i czystości w mieście, które umożliwią 

karanie osób, które podrzucają śmieci do wiat należących do budynków wielorodzinnych. 

Powiedział, że nie jest tak, że spółdzielnie unikają działań i tylko udają, że coś robią. Chcą 

współpracować z Miastem w tym zakresie, bo to się przekłada bezpośrednio na opłaty 

mieszkańców.  

 

Zdzisław Przełomiec zapytał, czy Prezydent Miasta Suwałk, chce zabrać głos.  

 

Czesław Renkiewicz zaprosił mieszkańców na nadchodzące wydarzenia, m.in. Festyn lotniczy 

„Odlotowe Suwałki”, podczas którego będzie można skorzystać z taksówki powietrznej, skoczyć 

ze spadochronem oraz polatać w tunelu aerodynamicznym; Jarmark Kamedulski, galę Włócznia 

Jaćwingów oraz planowane koncerty i festiwal filmowy. Wspomniał o Pikniku Kawaleryjskim oraz 

obchodach odzyskania niepodległości przez Suwałki.  

 

 

Ad pkt. 19 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej kończąc XXXIV sesję Rady Miejskiej 

podziękował przybyłym za uczestnictwo w obradach, a radnym za aktywny udział oraz 

poinformował, że najbliższa sesja planowana jest w dniu 29 września 2021 r.  

 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

 

 

                   Przewodniczący 

       Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

               Zdzisław Przełomiec 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach 


